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 آشفتگی بازار برنج 
و قصه طولانی نفوذ دلالان

شبکه های بزرگ دلالان برنج با ذخیره سازی و انبار 
کردن، برنج را در بازار گران می کنند و واسطه ها و 
شبکه های بزرگ نقش مهمی در تعیین نرخ برنج دارند 
این گوشه ای از سخنان محمد قربانی، معاون وزیر جهاد 
کشاورزی است.  جمله هایی تکراری که تنها هدف 
آنها شانه خالی کردن دولت از زیر بار مسئولیت های 
مربوط به خود است. بازار برنج و قصه طولانی نفوذ 
دلالان بر بازار برای دیروز و امروز نیست و سال هاست 
از آن صحبت می شود و دست های پشت پرده ای که  
قطع نمی شوند. گاهی  به دنبال فشار افکار عمومی و 
رسانه ها، برخی دست به کار شده و دلالان متهم ردیف 
اول نابسامانی ها در بازار را معرفی می کنند اما در نهایت 
هیچ وقت مشخص نیست این برهم زنندگان نظم 
بازارچه کسانی هستند و چه نهادی وظیفه مبارزه با آنها 
را دارد؟ هر دولتی نیز قبل از ورود شعار مبارزه با آنها را 
سر می دهد و در دوران سکانداری به فراموشی مبتلا 
می شود که در این گزارش به بررسی وضعیت نابسامان 
بازار برنج از دیدگاه فعالان این حوزه می پردازد.  این 
روزها شاهد عبور قیمت برخی از اقلام برنج از ۱۰۰ 
هزار تومان برای هر کیلو هستیم و این کالای پرمصرف 
در محدوده قیمتی ۸۰ تا ۱۱۰ هزار تومان به فروش 
می رسد و بسیاری از شهروندان با مشکل خرید این کالا 
مواجه هستند. این در حالی است که برنج از کالاهای 
کشاورزی است که قابلیت کشت در شهرهای شمالی 
کشورمان را دارد؛ بنابراین بخشی از نیاز برنج مصرفی 
در داخل تولید و کسری نیاز با هماهنگی وزارت جهاد 
کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت وارد می شود. 
برنامه ریزی دقیق برای میزان تولید داخل و میزان 
واردات از الزاماتی است که در صورت تعلل بازار را با 
کاهش کالا و افزایش قیمت مواجه می کند. در مقابل با 
توجه به تولید برنج، موضوع کنترل واردات نیز از دیگر 
موضوع های موردمناقشه تمام این سال هاست. برخی 
معتقدند تولید داخل کفاف نیاز بازار را داده و نیازی به 
حجم بالای واردات برنج نیست. هرچند این استدلال 
مخالفانی هم دارد. به اعتقاد برخی از کارشناسان، کار 
از کار گذشته و کنترل واردات نیز دردی از این بازار پر 
زخم را دوا نمی کند و واردات برنج مازاد بر نیاز کشور 
موجب شده تولید داخل روی دست کشاورز بماند. از 
سوی دیگر، طبق آمار تولید برنج امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، ۲۵ درصد افزایش یافته است. با این 
حال، گزارش رسمی مرکز آمار ایران نشان می دهد 
نرخ برنج ایرانی فقط در سال ۱۴۰۰ حدود ۹۵ درصد 
رشد کرد تا گران ترین کالای اساسی در سال گذشته 
لقب بگیرد.  جمیل علیزاده شایق، دبیر انجمن برنج 
با اشاره به نبود ثبات قیمتی در بازار برنج به گفت: 
وزارت جهاد کشاورزی نمی تواند در تصمیم گیری های 
مربوط به بازار برنج ثابت قدم باشد. برنامه ای که در 
گذشته توسط وزارت جهاد کشاورزی اجرا می شد، 
اعلام نرخ خرید تضمینی برنج بود. طبق قانون در 
فرآیند خرید تضمینی، سازمان تعاون روستایی با 
اعلام نرخ تضمینی برای کالا و هماهنگی با کشاورز، 
اقدام به خرید محصول کشاورز می کند. این فعال بازار 
در توضیح سیاست خرید تضمینی برنج گفت: در این 
سیاست، اگر کشاورز قادر به فروش کامل محصول خود 
نبود، سازمان تعاون روستایی اقدام به خرید محصول 
از کشاورز می کرد. در آن زمان کمتر کشاورزی پیدا 
می شد که برنج خود را به وزارت تعاون روستایی 
بفروشد. با این وجود، هنگامی که سازمان تعاون 
روستایی آمار فروش را کاهشی اعلام می کرد، وزارت 
جهاد از نتیجه عملکرد راضی تر و بدان معنا بود که 
کشاورز توانسته بیشتر محصول خود را در بازار بفروشد. 
از سوی دیگر، خریدار نیز می دانست که قادر به خرید 
محصول با نرخ پایین تر از عرف بازار نیست، چراکه به 
هر ترتیب محصول روی دست کشاورز نمی ماند.  وی 
با اشاره به تغییر این عملکرد اظهار کرد: پس از مدتی 
یکی از مسئولان اعلام کرد نرخ توافقی جایگزین نرخ 
تضمینی شود. این در حالی است که عملا قیمت اعلام 
شده توسط مسئولان نمی تواند توافقی باشد و تعیین 
قیمت نیاز به شنیدن نظرات کارشناسی فعالان بازار 
و کشاورزان دارد. با تغییر این سیاست، دولت نه تنها 
برای برنج، بلکه برای همه محصولات، نرخ تعیین 
می کند. علیزاده شایق با بیان راهکار اصلی برای 
ثبات بازار برنج، افزود: باید به نظرات کارشناسی 
فعالان این حوزه قبل از تصمیم گیری توجه شود، اما 
متأسفانه تصمیم گیری ها فردی شده است. دولت 
باید نرخ تضمینی را مشخص کند و در سود عادلانه 
کشاورز را نیز مدنظر قرار دهد. این در حالی است که 
متأسفانه در موضوع قیمت گذاری از دیدگاه های 
کارشناسی استفاده نمی شود. حتی اگر تصمیم گیران 
تخصصی در فرآیند تولید، قیمت تمام شده و تعیین 
قیمت کالا داشته باشند، اتفاقات بهتری رخ می دهد، 
نظرات  به واسطه  بسیاری  زیرا سردرگمی های 
غیرکارشناسی ایجاد می شود.  وی با توجه به اینکه 
کشاورزان سود در نظر گرفته برای فروش برنج را 
قبول ندارند، اظهار کرد: کشاورزان با تعیین سود 
۲۰ درصدی موافق نیستند، بلکه معتقدند باید سود 
۵۰ درصدی برای فروش برنج توسط دولت تعیین 
شود. به همین علت، متأسفانه کشاورزان به کمتر از 
سود ۵۰ درصدی راضی نیستند، اما دولت نیز تعیین 
ارقام بالا برای برنج را به نفع مصرف کننده نمی داند. 
از سوی دیگر، کشاورز مشاهده می کند بیش ترین 
سود به دلال و واسطه می رسد؛ در نتیجه برنج خود را 
در شالیکوبی ها نگه می دارد و از فروش آن خودداری 
می کند تا در آبان و آذر محصول خود را بفروشد. 
نگه داشتن برنج به دلال اجازه می دهد بر نرخ برنج 
بیفزاید و دود این مساله تنها به چشم مصرف کننده 
می رود. دبیر انجمن برنج با بیان اینکه بیش از یک ماه 
از وعده تعیین نرخ برنج توسط وزارت جهاد کشاورزی 
می گذرد، گفت: بیش از یک ماه است وزارت جهاد 
کشاورزی قرار است نرخ فروش برنج را اعلام کند 
و ما مخالفت خود با این شیوه قیمت گذاری را بارها 
اعلام کردیم. از سوی دیگر، دولت اعلام نرخ برنج را 
به تعویق می اندازد که به واسطه آن، ممکن است بازار 

آشفته ای در ماه های مهر و آبان داشته باشیم. 

دریچـــــه

مالیات بر درآمد تصویب شد
وزیر اقتصاد گفت: مصوبه مالیات های مستقیم و 
مالیات بر مجموع درآمد در کمیسیون به تصویب رسید 
و به مجلس ارسال خواهد شد و امیدواریم با تصویب 
مجلس و با توجه به دوفوریتی بودن لایحه، در شورای 
نگهبان هم تأیید شود و در یکی دو هفته آینده اجرایی 
شود.  سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره لایحه 
دولت به منظور افزایش حقوق و دستمزد کارکنان دولت 
و دریافتی بازنشستگان که هم اکنون در مجلس است 
گفت: منابع لازم در نظر گرفته شده تا منجر به کسری 
بودجه نشود و امیدواریم با تصویب مجلس و با توجه 
به دوفوریتی بودن لایحه، در شورای نگهبان هم تأیید 
شود و در یکی دو هفته آینده اجرایی شود.  به گزارش 
تجارت نیوز، احسان خاندوزی گفت: مصوبه مالیات های 
مستقیم و مالیات بر مجموع درآمد در کمیسیون 
اقتصادی مجلس به تصویب رسیده است. این مصوبه 
پس از آنکه در صحن هیات دولت مطرح شد به در قالب 

یک لایحه به مجلس ارسال خواهد شد. 
 

قیمت سکه صعودی شد
لیست قیمت سکه و طلا منتشر شد و اتحادیه 
طلا و جواهر تهران قیمت سکه و طلا در بازار امروز 
۱۴۰۱/۷/۲۷ را به شرح جدول ذیل اعلام کرد.  سکه 
امامی امروز با قیمت ۱۴/۴۹۰/۰۰۰  به فروش رسید. 
این قیمت در مقایسه با روز گذشته ۳۳۰/۰۰۰ریال 
افزایش داشت و نیم سکه نیز در بازار روز گذشته به 
قیمت ۸۲/۳۰۰/۰۰۰ ریال به فروش رسید و ربع سکه 
در بازار با قیمت ۵۲/۳۰۰/۰۰۰ریال و با۳۰۰/۰۰۰  
ریال افزایش معامله شد و سکه گرمی نیز در بازار در 
محدوده ۳۰/۳۰۰/۰۰۰ریال و بدون تغییر نسبت به 
روز گذشته به فروش رسید. گفتنی است در بازار دیروز 
هر گرم طلای ۱۸ عیار با قیمت ۱۳/۴۸۳/۰۰۰ ریال، 
طلای ۲۴ عیار با قیمت ۱۷/۹۶۷/۰۰۰ریال و هر مثقال 
طلا با قیمت ۵۸/۲۹۰/۰۰۰ ریال به فروش رفت و به نظر 
می رسد بازار سکه پس از کاهش اندک هفته گذشته، 
مجدد سیر صعودی در پیش گرفته است هرچند عرضه 
و تقاضا اصلی ترین دلیل افزایش یا کاهش قیمت هر 
کالایی است اما طلا در بازار ایران تا حدودی از این قاعده 
مستثنی است و برعوامل مختلفی همچون قیمت دلار، 
مذاکرات برجامی و دیگر وقایع روز وابسته است که با 
وجود اینکه سال گذشته و با رشد یکباره بورس شاهد 
صف فروش طلاهای خانگی در طلافروشی ها بودیم 
اما قیمت طلا کاهش چندانی نداشت و حتی به یکبار 

شاهد افزایش قیمت این فلز گرانبها نیز بوده ایم. 
 
قبض این مشترکان رایگان می شود

وزیر نیرو با اشاره به کاهش ۷۰ درصدی بارندگی های 
امسال نسبت به شرایط نرمال و لزوم اجرای طرح 
مدیریت مصرف آب، از قطع انشعاب آب مشترکان 
پرمصرفی که از ۲ برابر الگو بیشتر مصرف می کنند، 
خبر داد و کشور در سال آبی ۱۳۹۹  -۱۴۰۰ رتبه 
سوم خشکسالی را در طول ۵۰ سال گذشته و سال 
آبی ۱۴۰۰  -۱۴۰۱ که شهریورماه به پایان رسید، رتبه 
یازدهم خشکسالی را داشته است.  علی اکبر محرابیان 
با اشاره به پیش بینی سازمان هواشناسی درخصوص 
پاییز کم بارش امسال، گفت: بارندگی های امسال 
نسبت به شرایط نرمال ۷۰ درصد کاهش داشته است 
و پیش بینی های سازمان هواشناسی و مرکز تحقیقات 
آب هم نشان می دهد که میزان بارش های پاییز ۵۰ 
درصد کمتر از شرایط نرمال خواهد بود و وضعیت 
بارندگی مهرماه نشان می دهد که پیش بینی ها تقریبا 
درست بوده است و در این شرایط موضوع مهم مدیریت 
مصرف است که باید برای آن برنامه ریزی کنیم؛ بر 
روی سدها و آب های زیرزمینی جدول دقیق منابع و 
مصارف استخراج کردیم و مسئولان حوزه های وزارت 
نیرو برنامه ریزی های دقیقی را با رعایت اصول علمی 
استخراج کرده اند و تلاش می کنیم که این اعداد و ارقام 
دقیق رعایت شود.  وی گفت: برای رعایت اعداد مصرف 
لازم است مدیریت مصرف در همه بخش ها انجام شود 
و باید مطابق این جدول مصارف مان را تنظیم کنیم.  به 
گزارش همشهری آنلاین، محرابیان اظهار کرد: گرمای 
کنونی که تجربه می کنیم نسبت به شرایط فصلی درجه 
حرارت بالایی است و ما در طول مهرماه نسبت به شرایط 
نرمال ۱. ۸درجه افزایش گرما داریم و این یعنی مصرف 
آب بیشتر؛ بر این اساس ضرورت دارد با برنامه ریزی 
دقیق و همکاری همه مردم بتوانیم شرایط را مدیریت 
و بدون دغدغه از این شرایط عبور کنیم و در فصل های 
آینده شاهد بارش های خوبی باشیم و خشکسالی های 
مستمری که داشتیم جبران شود.  وزیر نیرو گفت: 
همکاری مردم در مدیریت مصرف بسیار مهم بوده و 
همان طور که در مدیریت مصرف برق شاهد بودیم و 
توسط اغلب کارشناسان پیش بینی شده بود تابستان 
امسال خاموشی های گسترده داشته باشیم، اما مردم به 
صحنه آمدند، همکاری کردند و بدون کمترین دغدغه 
توانستیم از این شرایط عبور کنیم و در شرایط موجود 
نیز از مردم درخواست می کنیم که با ما همکاری کنند، 
زیرا آب پشت سدها متعلق به مردم است و از مردم 
می خواهیم الگو را رعایت کنند و مشترکانی که اقدام 
به صرفه جویی کنند در سطح زیر الگو پنج برابر قیمت 
پرداخت برقشان به آن ها پاداش صرفه جویی می دهیم.  
وزیر نیرو با اشاره به موضوع آب، خاطرنشان کرد: قیمت 
هر مترمکعب آب به طور متوسط حدود ۶۰۰ تومان تعیین 
شده و پنج برابر آن، سه هزار تومان می شود؛ یعنی هرکدام 
از مشترکان یک مترمکعب آب صرفه جویی کند، سه هزار 
تومان پاداش تعلق می گیرد و با اندک صرفه جویی قبوض 
مشترکان رایگان می شود و اگر بیشتر صرفه جویی کنند 
بستانکار می شوند و برای نخستین بار در صنعت آب از 
این روش استفاده و در صورت رعایت الگوی مصرف قبض 

مشترکان رایگان می شود. 

اخبارکوتــــاه

آرمان ملی- المیرا بابایی:  دارو یکی از کالاهای ضروری 
در کشور است که کمبود و نوسان قیمت آن می تواند بیماران 
را با چالش های جدی مواجه سازد و اگر این روزها گذرتان به 
داروخانه ها افتاده باشد تقریبا یک یا دو قلم داروی نوشته شده در 
نسخه موجود نیست و زمانی هم که قیمت داروهای تجویز شده 
را می گویند شاهد تعجب و واکنش های متفاوت افراد هستیم که 
گاهی برخی افراد از متصدی داروخانه می خواهند تا تعدادی از 
داروها را از لیست نسخه آن ها خارج کند یا نمونه مشابه داخلی آن 
را به آن ها پیشنهاد دهد به طوری که  این کمبودها و گرانی شامل 
اقلام پزشکی و دارویی پرمصرف تا داروهای بیماران تنفسی، 
ناباروری و صعب العلاج می شود که البته این وضعیت دلایل 
مختلفی همچون تحریم ها و زمزمه های حذف ارز ترجیحی و 
وضعیت توزیع دارو دارد که بهتر است پوشش قیمت داروها 
توسط سازمان های بیمه گر افزایش یابد دراین میان کارشناسان 
و برخی از تولیدکنندگان مواد دارویی بر این باور هستند که لازم 
است واردات جایگزین تولید داخلی شود و اختصاص ارز دولتی 
با مشکلات زیادی روبه روست و ارز نیمایی هم هزینه تولید را 
بیشتر می کند و نتیجه این می شود که قیمت ها بالا می رود و لازم 
است که اصلاحیه قیمتی از سوی وزارت بهداشت صورت گیرد. 

 هزینه های پنهان دارو چقدر است؟ 
فرامرز اختراعی، رئیس هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان 
مواد دارویی در گفت وگو با »آرمان ملی« گفت: زمانی که طرحی 
ناقص اجرا شود نشان دهنده این است که منابعی وجود ندارد 
پس ظرفیت های تولیدات داخلی تحت تاثیر قرار می گیرد و باید 
واردات جایگزین آن شود همین طور در واردات مقدار کمی منابع 
ارزی داریم و زمان می برد تا به حالت تعادل برسد.  اختراعی در 
رابطه با اختصاص ارز نیمایی به دارو بیان کرد: اختصاص ارز ارزان 
قیمت مشکلات بسیاری دارد زیرا دولت به سختی تخصیص 
می دهد و زمانی که ارز نرخ نیمایی پیدا می کند شرکت ها 
می توانند حداقل عرضه موجود را از صرافی ها تامین کنند، اما 
برای این کار باید تا ۶ برابر آن هزینه کنند به علاوه وقتی شرکت ها 
منابع بیشتری را صرف می کنند و هزینه های مالی بیشتری را 
می دهند درصدد هستند تا سود بیشتری انتظار داشته باشند که 
این موضوع نیز دیده نشده است در واقع دو هزینه پنهان وجود 
دارد.  رئیس هیات مدیره سندیکای تولید کنندگان ضمن اشاره 

به کنترل قاچاق دارو توسط سندیکای آن اظهار کرد: قیمت سه 
گانه در وزارت بهداشت تعیین می شود در نتیجه این اصلاحیه ها 
در برابر وزارت بهداشت باید صورت می گرفت البته رفت و آمد 
دارویی به صورت چمدانی را انکار نمی کنم زیرا ارزانی دارو طوری 
نبوده است که مسئولین ادعای قاچاق زیاد دارو را می کنند  در 
حال حاضر سازمان برنامه و بودجه باید تلاش کند که منابع لازم 
را تامین کند و از طرفی بانک ها نیز به موازات تلاش کنند که این 
کمبود منابع جاری را تامین کنند همچنین شرکت ها هم باید 
تضمین بدهند که دسترسی مردم به دارو با بحران روبه رو نشود، 
چراکه متأسفانه شرایط بسیار سختی را سپری می کنیم و اگر 
یکی از این عوامل با مشکل مواجه شود باعث بحرانی شدن این 
زنجیره خواهد شد. از سوی دیگر داروها بیش از ۹۸ درصد تولید 
داخلی است و اگر زنجیره تولید دارو دستکاری نشود در تولید و 
عرضه دارو هیچ مشکلی به وجود نخواهد آمد.   او خاطرنشان کرد: 
براساس آماری که به دست ما رسیده است حدود ۶ میلیون نفر 
از طرف دولت بیمه شده اند و جمعیت کمی هستند که مشمول 
بیمه نیستند اما متأسفانه همین تعداد به دلیل اینکه شامل بیمه 
نیستند باید هزینه زیادی را برای تامین داروصرف کنند بنابراین 
امید می رود که پوشش بیمه عمومی شود و نگرانی برای آن بخش 

از افراد جامعه هم برطرف شود. 
  افزایش ۶ برابری قیمت داروهای وارداتی؟

مهدی رضایی، معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه 
سلامت از افزایش گرانی ۴۰ درصدی ۵۶۰ قلم دارو در سال قبل 
خبر داد و به گفته او سازمان های بیمه گر در ابتدای سال موظف 
شدند تنها ۱۵ درصد افزایش قیمت دارو را تعهد کنند، متأسفانه 
برای پوشش افزایش قیمت بیش از ۱۵ درصد امکانات اعتباری 
وجود نداشت اما با این حال این موارد از سوی وزارت بهداشت 
به دولت قبل نسبت داده شد و در نهایت هاشمی در این رابطه 
اظهار کرد: ما تاکید داریم که اخبار غیرواقعی افزایش ۶ برابری 
قیمت دارو صحت ندارد و تکرار این موارد فقط می تواند اذهان 
عمومی را مشوش کند.  این گفته ها در حالی بود که نمایندگان 
مجلس نیز به انتقاد از انفعال وزارت بهداشت در برابر گرانی دارو 
پرداختند. دراین خصوص صدیف بدری گفت: دهک های پایین 
جامعه، بازنشستگان و سالمندان به مراتب بیشتر از سایر اقشار 
در معرض بیماری هستند و بیش ترین آسیب را از آشفتگی 

بازار دارو می بینند و آیا می دانید بسیاری از بیماران بی بضاعت 
هنگام تهیه نسخه، وقتی با قیمت آن مواجه می شوند، از دریافت 
دارو صرف نظر می کنند؟ با این حال دارایی رئیس سازمان غدا 
و دارو هرگونه گرانی دارو را تکذیب کرد و گفت: افزایش قیمت 
چند قلم دارو را نمی توان به کل بازار دارویی کشور تعمیم داد، 
چراکه این افزایش قیمت شاید مشمول ۵ درصد بازار دارویی 
کشور باشد. پیش از او نیز هاشمی اخبار گرانی دارو را بزرگنمایی 
برخی رسانه ها دانسته بود. از سوی دیگر بهرام عین اللهی وزیر 
بهداشت نیز پس از جلسه ای با اعضای کمیسیون بهداشت و 
درمان با اشاره به تصمیم دولت و مجلس نسبت به  عدم تغییر 
قیمت دارو ادعا کرد که دارو حداقل افزایش قیمت را در چند 
ماه اخیر داشته و نمودارها هم بیانگر این موضوع است.  وی 
همچنین در جای دیگری گفته بود که در کشور مشکل گرانی 
دارو وجود ندارد و با توجه به تأمین ارز برای مواد اولیه و دارو، 
تولید داخلی دارو تقویت می شود. در مورد داروهای ضروری، 
هیچ مشکلی نیست و شاید در مورد مکمل های تقویتی خارجی 
که دارای مشابه داخلی هستند، مشکلاتی وجود داشته باشد 
اما در حوزه داروهای تولید داخل که نیازی به واردات مشابه 
خارجی آن نیست، مشکلی وجود ندارد با این حال محمد علی 
محسنی بندپی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسلامی در رابطه با اظهارات مدیران وزارت بهداشت 
گفت: وزارت بهداشت ادعا می کند که دارو گران نشده است 
وحقیقت ماجرا این است که داروها گران شده و این گرانی و 

تورم را می توان  حس کرد. 
 سخنگوی دولت هم به کمک وزارت بهداشت شتافت

این تنها مسئولان وزارت بهداشت نبودند که هرگونه افزایش 
قیمت دارو را تکذیب کردند، بلکه سخنگوی دولت علی بهادری 
جهرمی نیز به کمک آنان شتافت و در سخنانی مطرح کرد که 
کمیسیون مربوطه باید مجوز افزایش قیمت دارو را صادر کند که 
این کمیسیون چنین کاری را انجام نداده است با این حال محمد 
مخبر در نامه ای به بهرام عین اللهی جو حاکم بر وضعیت دارویی 
کشور را بد و نگران کننده توصیف کرد و خواستار رسیدگی وزارت 
بهداشت به این مسأله شد تا نفر دوم دولت نیز عملا بر موضوع 

گرانی دارو صحه بگذارد. 
 کمبود دارو و اظهارات متناقض دیگر

در ماه های گذشته برخی از اقلام دارویی به ویژه داروهای 
مصرفی بیماران خاص، نایاب یا کمیاب شد امری که به گفته 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران همچنان ادامه دارد. با این 
حال وزارت بهداشت این موضوع را نیز همچون افزایش قیمت 
دارو تکذیب می کند. بهرام عین اللهی هفته گذشته در حاشیه 
سفر خود به قزوین گفت که ۳ میلیارد دلار ارز دارو اختصاص پیدا 
کرده است و بر همین اساس امسال کمبودی در حوزه دارو وجود 
نخواهد داشت. این اظهارات عین اللهی در حالی است که پیش 
از آن بهادری جهرمی سخنگوی دولت از اختصاص یک میلیارد 
دلار ارز دارو به وزارت بهداشت خبر داده بود.  سید علی فاطمی 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران ضمن تأیید کمبودهای 
دارویی معتقد است: زمانی در کشور کمبود دارو نداریم که تمامی 
اقلام دارویی مورد نیاز در همه داروخانه های کشور موجود و در 
دسترس بیماران قرار بگیرد و وزارت بهداشت زمانی که دارو را 
به داروخانه های دولتی و منتخب به صورت قطره چکانی تزریق 
می کند می گوید که کمبود دارو بر طرف شده است، در حالی که 
مردم برای یافتن داروی مورد نیاز خود سردرگم بوده و از این 

داروخانه به آن داروخانه در جست وجو هستند. 

»آرمان ملی« علل کمبود و گرانی دارو را بررسی می کند؛ 

دارو   در   تب گرانی 
      رئیس هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی: رفت و آمد دارویی به صورت چمدانی قابل انکار نیست، اما مبالغه دولت 

در رابطه با قاچاق نیز قابل باور نیست زیرا ارزانی دارو طوری نبوده که مسئولین ادعای قاچاق زیاد دارو را می کنند 

؛

بازار فیلترشکن ها سکه شد؛

 وی پی ان یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان!
در  معاملات  سر  یک  روزها  این 
فروشگاه های موبایل مربوط به فیلترشکن 
است و هر چقدر بازار کسب وکارهای آنلاین 
کساد است، بازار خرید و فروش فیلترشکن 
رونق دارد. فروشندگان می گویند روزانه 
ده ها مشتری دارند. هر فیلترشکن از ۱۵۰ 
هزار تومان تا یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
به فروش می رود. حدود یک ماه از قطعی 
اینترنت و فیلترینگ می گذرد. حالا دیگر 
فرستادن یک پیام در شبکه های اجتماعی 
مانند واتساپ و اینستاگرام کاری است طاقت 
فرسا. باید هفت خوان را گذراند تا بتوان یک 
فیلم چند ثانیه ای را در اینستاگرام مشاهده 
کرد. شرایطی که دکان هزاران شغل آنلاین را 
بست و برخی دیگر را نیز در آستانه تعطیلی 
قرار داده است بنابراین این روزها صفحه 
بسیاری از گوشی ها حاوی چند فیلترشکن 
است؛ چه صاحب کسب و کار باشد چه 
کاربری که فقط بخواهد ارتباطات معمولی 

و روزمره اش را با اطرافیانش داشته باشد. 
  فیلترشکن در بازار چند؟

می گوید:  فیلترشکن  فروشنده  یک 
»مشتری  زیاد دارم اما نمی توانم به همه 
اعتماد کنم. ممکن است مامور باشد. دردسر 
می شود.« نمی توان بیشتر از این با او وارد 
جزئیات شد چرا که سوالات بیشتر را پای 
مامور بودنتان می گذارد. او می گوید: برای 
گوشی ها ایفون فیلترشکن سه ماهه، ۶ ماهه 
و یک ساله به ترتیب ۴۰۰ هزار تومان، ۶۰۰ 
هزار تومان و یک میلیون تومان می فروشم. 
اکانت ۶ ماهه و یک ساله دو کاربره است. 
دو کاربر می توانند به آن وصل شوند.« 

امروز هم عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
درباره فروش فیلترشکن گفت: فروش آن 
غیرمجاز است و متاسفانه هنوز جرم انگاری 
نشده است. در تلاشیم که جرم انگاری شود. 
راسته خیابان جمهوری در تهران را که 
بروید، به پاساژهای معروف معاملات موبایل 
می رسید. پاساژ هشت طبقه  معروف را که 
بگردید، فروشندگانی هستند که فیلترشکن 
می فروشند. آنها که نمی فروشند هم آدرس 
دوستانشان را می دهند و می گویند: »برو 
آنجا کارت راه بیفتد.« غافل از اینکه همین 
نسخه های فروشی را هم ممکن است پس 
از چند روز سرور آن را بزنند و قطع شود. 
به عبارتی کار خریدار موقت راه می افتد و 
دوباره سر از همین بازار درمی آورد. یکی از 
فروشندگان می گوید: »بستگی دارد چه 
سیم کارتی داشته باشید. همراه اول وصل 
نمی شود. اگر سیم کارتت ایرانسل باشد، 
فیلترشکن سه ماهه، ۵۰۰ هزار تومان و یک 
ساله، یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان نصب 
می کنم.« آن یکی می گوید: »فیلترشکن 
برای خط ایرانسل ۵۰۰ هزار ولی برای 
همراه اول ۲۵۰ هزار تومان نصب می کنم.« 
قیمت ها ثابت نیست و هر فروشنده نرخ 
خودش را می دهد. پیدا کردن فیلترشکن 
برای گوشی های با سیستم عامل ios کمی 
سخت تر است. حتی فروشنده ای که به 
صورت اختصاصی وی پی ان می فروخت 
می گوید: »سخت وصل می شود. فروش وی 
پی ان ایفون را کنار گذاشته ام، فقط برای 
اندروید نصب می کنم و می فروشم«. یک 
طبقه بالاتر در پاساژ اما فروشنده ای پیدا 

می شود که برای گوشی  های ایفون، تضمینی 
فیلترشکن می فروشد: »فیلترشکن یه ماهه، 
۱۵۰ هزار تومان، یک ساله ۳۵۰ هزار تومان 
می فروشم. قیمت ها برای سیستم عامل 
اندروید و ios یکی است. تضمینی است و در 
سیستم هم ثبت می کنم و اگر مشکلی پیش 
آمد مراجعه کنید. یا پول را پس می دهیم یا 
فیلترشکن دیگری برایتان نصب می کنیم. 
روزانه ده ها مشتری داریم، راضی هستند. به 
عبارتی هفت خوان را هم که بگذارنید باز باید 
نگران این باشید که اینترنت قطع می شود یا 
نه. اگر قطع نشود فیلترشکن بتواند کار کند 
یا نه. ضمن اینکه خرید VPN و عبور از سد 
فیلترینگ هم به عادی شدن کسب وکارهای 
آنلاین کمکی نکرد. اخیرا سعید نقوی، عضو 
هیأت مدیره اتحادیه فناوران رایانه از افزایش 
سه هزار درصدی تقاضا برای خرید vpn خبر 
داد. نقوی به ایلنا گفت: »گزارش ها نشان 
می دهد دامنه جست وجوی کاربران ایرانی 
برای دریافت فیلترشکن یک رکود تاریخی 
را ثبت کرده است. این تقاضا بعد از قطعی 
تلگرام تجربه نشده بود.« همه این شرایط، 
کرکره هزاران کسب و کار آنلاین را پایین 
کشیده است. در حالی که بنا بر داده های 
مرکز آمار ایران حدود ۱۱ میلیون نفر از راه 
شبکه های اجتماعی کسب درآمد می کنند و 
اخیرا سازمان نظام صنفی رایانه ای گزارشی 
از زیان قطعی اینترنت به کسب وکارها 
گزارشی منتشر کرد. بر اساس این گزارش 
تا ۱۷ مهرماه، بیش از ۴۱ درصد شرکت ها 
۲۵ تا ۵۰ درصد درآمد خود را در این مدت 
از دست داده اند. همچنین حدود ۴۷ درصد 

۵۰ درصد کاهش فروش  از  بیشتر  هم 
داشته اند همچنین تحقیقات این سازمان 
نشان می دهد که قطعی اینترنت و اعمال 
محدودیت ها، روزانه بین ۵۰ تا ۵۰۰ میلیون 
تومان به هر کسب وکار ضرر وارد می کند. 
البته این ضرر کوتاه مدت قطعی اینترنت 
است و امکان برآورد خسارت بلندمدت 
آنها وجود ندارد. به گزارش تجارت نیوز ، با 
وجود انتقاد کاربران، صاحبان کسب وکارها، 
کارشناسان اقتصادی و اجتماعی همچنان 
در بر همان پاشنه می چرخد. اینترنت حال 
و روز خوبی ندارد و فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی هم ادامه دارد. وزارت ارتباطات هم 
پاسخگوی این وضعیت نیست. پیش از این 
وزیر ارتباطات گفته بود رفع فیلتر واتس اپ و 
اینستاگرام بر عهده وزارت ارتباطات نیست. 
حالا هم معاون او خطاب به منتقدان گفته 
خودتان باید فکر اینجا را می کردید و روی 
اینستاگرام حساب نمی کردید! محمود لیائی 
گفت: »مردم نسبت به شرایط اینترنت و 
فیلترینگ اینستاگرام ابراز شکایت کردند. 
من به آنها گفتم شما خودتان از قبل به این 
فکر بودید که احیاناً اگر روزی اینستاگرام 
بسته شود چه اتفاقی می افتد؟ خودتان باید 
به فکر می بودید و از ابتدا از ابزاری نظیر 
اینستاگرام استفاده نمی کردید.« صدای 
منتقدان اگرچه از سوی مسئولان شنیده 
نمی شود اما به گوش فیلترشکن  فروش ها 
رسیده است. بازاری که شاید طرح صیانت 
دکان آنها را هم تخته کند. کاربران بمانند 
و دالان تاریک اینترنت ملی و قطع ارتباط با 

دنیای آزاد اطلاعات.

   در حال حاضر نرخ تورم بالای 50 درصد و نرخ سود بانکی 20 درصد است و این شرایط انگیزه ای برای جذب سرمایه در بانک ها ایجاد نمی کند
   روس ها  در زمان جنگ با اوکراین با تکیه بر ابزار بهره بانکی برای مدیریت تورم توانستند نرخ تورم را در شرایط جنگ کنترل کنند


